

## PRESS RELEASE

### COP28 Presidency launches program to help MENA SMEs implement net-zero strategies

- *COP28 & SME Climate Hub for MENA will provide free access to tools and resources to implement emission reduction strategies.*
- *SME Climate Hub platform is available in Arabic for the first time.*
- *Through its collaboration with the COP28 Presidency, the SME Climate Hub will expand its reach in the MENA region.*
- *For more information visit [www.cop28.com/en/cop28-mena-sme-climate-hub](http://www.cop28.com/en/cop28-mena-sme-climate-hub).*

**Abu Dhabi, UAE – 03 October, 2023:** The COP28 Presidency, in collaboration with the SME Climate Hub and We Mean Business Coalition, has launched a dedicated program to help small and medium-sized enterprises (SMEs) in the Middle East and North Africa (MENA) implement net-zero strategies. COP28 & SME Climate Hub for MENA was developed to elevate the role of SMEs and non-state actors in the climate process and has made the SME Climate Hub available in Arabic for the first time.

COP28 & SME Climate Hub for MENA will allow businesses with under 500 employees to make a globally recognized climate commitment and be counted in the United Nations-backed Race to Zero campaign. It will also provide access to free tools and resources for businesses to implement emissions reduction strategies across their business, report yearly on their progress, and achieve net zero by 2050 or before.

The regional adaptation of the SME Climate Hub has been developed by the COP28 Presidency, alongside the global SME Climate Hub initiative and its founding partner, the We Mean Business Coalition. The program is being run in partnership with Abu Dhabi Future Energy Company - Masdar, with support from First Abu Dhabi Bank and the Abu Dhabi Chamber. COP28 & SME Climate Hub for MENA is expected to provide benefits to thousands of SMEs across the region in the lead up to COP28 and beyond.

H.E. Adnan Amin, CEO, COP28, said, “SMEs comprise up to 90% of all businesses in the Middle East and North Africa, hence they form a major part of the region’s economy and have an integral role to play in accelerating MENA’s transition to net zero. Expanding the SME Climate Hub’s regionalization in MENA will help us to deliver the most inclusive COP to date, support SMEs with their climate goals and ensure they are a vital part of our collective efforts to keep 1.5C within reach.”

Despite the growing startup landscape, SMEs in the MENA region, like their global counterparts, face challenges such as access to finance, the rising cost of doing business, overcoming systemic inequalities, scaling digitalization, capacity and skill building, and access to resources and networks. These challenges are amplified when the transition to sustainability is factored in.

The COP28 & SME Climate Hub for MENA program will play a key role in supporting businesses in the region to retain their competitive edge in a fast-changing economy.

H.E. Razan Al Mubarak, UN Climate Change High-Level Champion, COP28, said: “Climate action is an all-of-society mandate and endeavor. Businesses of all sizes are essential in accelerating our green transition to a net-zero, nature-positive future. At the same time, a robust climate strategy benefits companies by unlocking growth opportunities and future-proofing their businesses. The MENA SME Climate Hub will be a turning point for small and medium-sized businesses in the region to commit to a recognized climate goal, access practical tools and resources, and build business resilience.”

María Mendiluce, CEO of We Mean Business Coalition, a founding partner of the SME Climate Hub, said, “Through this expansion, the SME Climate Hub will mobilize small and medium sized businesses to take climate action and help build more resilient companies and communities in the MENA region. At COP28, the We Mean Business Coalition will host the Business Pavilion for Climate Leadership to ensure companies large and small are at the forefront of these crucial discussions in Dubai. We look forward to working with the COP28 Presidency and partners across business and government to drive the transformative change needed to tackle the climate crisis.”

Following COP28, Masdar, with the support of First Abu Dhabi Bank, will lead recruitment of SMEs to the SME Climate Hub for MENA to ensure continued support for regional SMEs.

Masdar CEO Mohamed Jameel Al Ramahi said, “We welcome the launch of the COP28 & SME Climate Hub for MENA campaign with its range of free tools and resources for SMEs. It will be our privilege to continue leading the expansion of this initiative after COP28 and play our part in helping as many SMEs in the region as possible in overcoming the challenges they face in their efforts to reduce emissions and achieve net-zero targets.”

Hana Al Rostamani, Group Chief Executive Officer of First Abu Dhabi Bank said, “Integrating businesses into the net zero transition is fundamental to achieving global climate goals, and SMEs must be part of this effort. The COP28 & SME Climate Hub platform allows us to bring SMEs into the center of climate action and provides them with opportunities for growth in a low-carbon future.”

His Excellency Ahmed Khalifa Al Qubaisi, CEO of the Abu Dhabi Chamber, said, "We are proud to support the launch of COP28 & SME Climate Hub for MENA. This program represents a crucial step in efforts to enhance the success of SMEs while promoting sustainability and aligning with the UAE's ambitious Green Agenda 2030 and Net Zero commitments. At the Abu Dhabi Chamber, we are committed to facilitating sustainable economic growth, and we believe that the SME Climate Hub will be instrumental in driving this mission forward."

For more information on COP28 & SME Climate Hub for MENA and to make a climate commitment, please visit [www.cop28.com/en/cop28-mena-sme-climate-hub](http://www.cop28.com/en/cop28-mena-sme-climate-hub).

COP28 will begin on 30 November in the UAE with a fortnight of negotiations, opening with commitments from global leaders, bringing forward solutions, and concluding with an agreed negotiated text that helps course-correct to keep 1.5°C within reach and enhance global resilience. The Presidency's key focus areas are fast-tracking the energy transition and slashing emissions before 2030; transforming climate finance, by delivering on old promises and setting the framework for a new deal on finance; putting nature, people, lives and livelihoods at the heart of climate action and mobilizing for the most inclusive COP ever.

**- ENDS-**

Notes to Editors COP28 UAE:

- COP28 UAE will take place at Expo City Dubai from November 30-December 12, 2023. The Conference is expected to convene over 70,000 participants, including heads of state, government officials, international industry leaders, private sector representatives, academics, experts, youth, and non-state actors.
- As mandated by the Paris Climate Agreement, COP28 UAE will deliver the first ever Global Stocktake – a comprehensive evaluation of progress against climate goals.
- The UAE will lead a process for all parties to agree upon a clear roadmap to accelerate progress through a pragmatic global energy transition and a "leave no one behind" approach to inclusive climate action."

### **About the SME Climate Hub**

The SME Climate Hub is an initiative of the We Mean Business Coalition, the Exponential Roadmap Initiative, and the United Nations Race to Zero campaign. In collaboration with Normative and the Net Zero team at Oxford University, the SME Climate Hub provides tools and resources to enable small and medium-sized enterprises (SMEs) to make a climate commitment, take action and measure their progress towards emissions reductions in line with the latest science.

### **About the We Mean Business Coalition:**

We Mean Business Coalition works with the world's most influential businesses to take action on climate change. The Coalition is a group of seven nonprofit organizations: BSR, CDP, Ceres, Climate Group, CLG Europe, The B Team and WBCSD. Together, we catalyze business and policy action to halve emissions by 2030 and accelerate an inclusive transition to a net-zero economy. Find out more at [wemeanbusinesscoalition.org](http://wemeanbusinesscoalition.org)

**COP28.com**

## خبر صحفي

### رئاسة COP28 تطلق برنامجاً لمساعدة الشركات الصغيرة والمتوسطة في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا على تنفيذ استراتيجيات الحياد المناخي

- برنامج COP28 ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا سيوفر الموارد والوسائل المجانية اللازمة لتنفيذ استراتيجيات الحد من الانبعاثات
- منصة مركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ متاحة باللغة العربية لأول مرة
- مركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ يوسع نطاق انتشاره في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا من خلال تعاونه مع رئاسة COP28

أبوظبي، 3 أكتوبر 2023: أطلقت رئاسة COP28 بالتعاون مع مبادرة "مركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ" (SME Climate Hub) وتحالف (We Mean Business)، برنامجاً مخصصاً لمساعدة الشركات الصغيرة والمتوسطة في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا على تنفيذ استراتيجيات الحياد المناخي، حيث تم تطوير

البرنامج تعزيزاً لدور الشركات الصغيرة والمتوسطة والجهات الفاعلة غير الحكومية في العمل المناخي، وتم إطلاق منصة تابعة للمركز باللغة العربية لأول مرة.

يتيح برنامج COP28 ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا لمواجهة تغير المناخ، للشركات التي يعمل بها أقل من 500 موظف تقديم التزام مناخي معترف به عالمياً ل يتم احتسابه في حملة "السباق نحو الصفر" التي تدعمها الأمم المتحدة، كما سيوفر البرنامج المعلومات والموارد والوسائل المجانية اللازمة لتنفيذ استراتيجيات الحد من الانبعاثات على مستوى أعمالها، وتقديم تقرير سنوي عن التقدم الذي تحرزه، وتحقيق الحياد المناخي بحلول عام 2050 أو قبل ذلك.

قامت رئاسة COP28 ومبادرة مركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ العالمية، وشريكها المؤسس تحالف "We Mean Business" بتطوير البرنامج ليتناسب مع متطلبات الشركات في المنطقة، ويتم إدارته بالتعاون مع الجهات الشريكة وهي شركة أبوظبي لطاقة المستقبل "مصدر"، وبنك أبوظبي الأول، وغرفة أبوظبي، ومن المتوقع أن يستفيد من البرنامج آلاف الشركات الصغيرة والمتوسطة في جميع أنحاء المنطقة في الفترة التي تسبق COP28 وما بعده.

من جهته علق سعادة عدنان أمين الرئيس التنفيذي لمؤتمر الأطراف COP28: "تشكل الشركات الصغيرة والمتوسطة نحو 90% من إجمالي الشركات في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا، ولذا فهي تشكل جزء رئيسي من اقتصاد المنطقة، ولها دور أساسي في تسريع الانتقال إلى الحياد المناخي في المنطقة. وسيساهم إطلاق هذا البرنامج في المنطقة باستضافة مؤتمر الأطراف الأكثر احتواء للجميع حتى الآن، ودعم الشركات الصغيرة والمتوسطة في تحقيق أهدافها الخاصة بتحقيق الحياد المناخي، وضمان مشاركتها في الجهود العالمية للحفاظ على إمكانية تفادي تجاوز الارتفاع في درجة حرارة الأرض مستوى 1.5 درجة مئوية".

على الرغم من النمو الذي يشهده قطاع الشركات الناشئة، إلا أن الشركات الصغيرة والمتوسطة في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا، تواجه مثل نظيراتها العالمية،

تحديات كثيرة مثل الوصول إلى التمويل، وارتفاع تكلفة ممارسة الأعمال، والتغلب على عدم المساواة في التعامل بين الجنسين، وتوسيع نطاق الرقمنة، وبناء القدرات والمهارات، والوصول إلى الموارد والشبكات، وتتفاقم هذه التحديات عندما يتم أخذ التحول إلى الاستدامة بالاعتبار، وسيساهم برنامج COP28 ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا دوراً رئيسياً في دعم الشركات في المنطقة للاحتفاظ بميزتها التنافسية في الأوضاع الاقتصادية السريعة التغير.

وقالت سعادة رزان المبارك، رائدة الأمم المتحدة لتغير المناخ في COP28: "إن العمل المناخي مهمة تحتاج إلى مشاركة جميع الجهات المعنية، وللشركات من جميع الأحجام دور مهم في تسريع الانتقال الأخضر إلى مستقبل محايد مناخياً وداعم للطبيعة، وفي الوقت نفسه، فإن اتباع الشركات استراتيجية مناخية قوية يهيئ لها فرص النمو ويضمن مواكبة أعمالها للمستقبل".

وأضافت: "سيكون برنامج COP28 ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا نقطة تحول للشركات الصغيرة والمتوسطة في المنطقة، تتيح لها الالتزام بهدف مناخي معترف به، والحصول على الوسائل والموارد العملية اللازمة، وبناء مرونة الأعمال".

وقالت ماريا منديلوس، الرئيسة التنفيذية لتحالف "وي مين بيزنس" والشريكة المؤسسة لمركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ: "خلال COP28، سيستضيف تحالف 'وي مين بيزنس' جناح الأعمال لقيادة العمل المناخي بالشراكة مع 'مجلس الأعمال العالمي للتنمية المستدامة'، لضمان المشاركة الفاعلة للشركات الكبيرة والصغيرة في مناقشات المؤتمر. ونحن نتطلع إلى العمل مع رئاسة COP28 والشركاء من القطاعين الخاص والحكومي تحفيزاً للتغيير الجذري اللازم لخفض الانبعاثات إلى النصف خلال هذا العقد ومعالجة أزمة المناخ".

وستتولى شركة أبوظبي لطاقة المستقبل "مصدر"، بدعم من بنك أبوظبي الأول، إدارة المهام الخاصة بجذب الشركات المعنية والعمل على ضمها إلى برنامج COP28 ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا، بعد انتهاء فعاليات المؤتمر، لتوفير الدعم المستمر للشركات الصغيرة والمتوسطة في المنطقة.

من جانبه، قال محمد جميل الرمحي، الرئيس التنفيذي لـ "مصدر": "ترحب بإطلاق برنامج 'COP28' ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا"، وما يتضمنه من توفير الوسائل والموارد المجانية المخصصة للشركات الصغيرة والمتوسطة. وسيكون من دواعي سرورنا أن نتسلم إدارة هذا البرنامج من رئاسة COP28، وأن نقوم بمساعدة أكبر عدد ممكن من الشركات الصغيرة والمتوسطة في المنطقة للتغلب على التحديات التي تواجهها في جهودها لتقليل الانبعاثات وتحقيق أهداف الحياد المناخي".

وقالت هناء الرستمانى، الرئيس التنفيذي لمجموعة بنك أبوظبي الأول: "من الضروري إدماج الشركات الصغيرة والمتوسط ضمن جهود تحقيق أهداف الحياد المناخي للمساهمة بالوصول إلى الطموحات العالمية الخاصة بمواجهة تداعيات تغير المناخ، وسيتيح برنامج 'COP28' ومركز الشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا' المجال لتفعيل مساهمة هذه الشركات في العمل المناخي وتوفير فرص النمو لها في إطار الجهود الهادفة لبناء مستقبل خالٍ من الانبعاثات".

وبهذا الصدد، قال سعادة أحمد خليفة القبيسى مدير عام غرفة تجارة وصناعة أبوظبي: "نفخر بالمساهمة في دعم إطلاق هذا البرنامج التي تتدرج ضمن إطار جهودنا الرامية إلى دعم نمو أعمال الشركات الصغيرة والمتوسطة وتعزيز الاستدامة، بما ينسجم مع

مستهدفات الأجندة الوطنية الخضراء 2030 والمبادرة الاستراتيجية للحياد المناخي 2050، ومع التزامنا في غرفة تجارة وصناعة أبوظبي بتحقيق التنمية المستدامة وتعزيز نمو الاقتصاد الوطني. ونحن واثقون بالأثر الكبير والدور الفعال الذي سيساهم به في تحقيق رؤى وتطلعات الغرفة."

ولمزيد من المعلومات حول COP28، ومركز المناخ للشركات الصغيرة والمتوسطة لمواجهة تغير المناخ في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا والتعهد بتحقيق الحياد المناخي بحلول عام 2050 أو قبل ذلك، يرجى زيارة [www.cop28.com/en/cop28-mena-sme-climate-hub](http://www.cop28.com/en/cop28-mena-sme-climate-hub).

جدير بالذكر أن فعاليات COP28 تنطلق بتاريخ 30 نوفمبر في دولة الإمارات وتمتد عملية المفاوضات على مدار أسبوعين، بهدف تحقيق تقدم جوهري ونقله نوعية في العمل المناخي العالمي، بما يساهم في تعزيز المرونة المناخية العالمية، والحفاظ على إمكانية تقادي تجاوز الارتفاع في درجة حرارة الأرض مستوى 1.5 درجة مئوية، وهو الهدف الأساسي لاتفاق باريس.

وتستند خطة عمل رئاسة COP28 التي تسعى لتحقيق هذه النقلة النوعية إلى أربع ركائز هي: تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل في قطاع الطاقة وخفض الانبعاثات قبل 2030، وتطوير آليات التمويل المناخي من خلال تنفيذ التعهدات السابقة وتطوير الهيكل المالي الدولي الحالي، والتركيز على الحفاظ على البشر وتحسين الحياة وسبل العيش ووضعهم في سبيل العمل المناخي، ودعم الركائز السابقة من خلال احتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.

-انتهى-



لجميع استفسارات وسائل الإعلام وطلبات إجراء المقابلات، يرجى التواصل عبر عنوان البريد الإلكتروني:

[comms@climateenvoy.gov.ae](mailto:comms@climateenvoy.gov.ae)

كما يمكنكم الاطلاع على آخر التحديثات بشأن مؤتمر الأطراف COP28 عبر موقع تويتر (@COP28\_UAE) واستخدام الصور ومقاطع الفيديو عبر موقع فليكر (COP28UAE)، ولمزيد من المعلومات يرجى زيارة الموقع الإلكتروني لمؤتمر الأطراف COP28:

[www.cop28.com](http://www.cop28.com)

ملاحظات لوسائل الإعلام:

نُبذة عن مؤتمر الأطراف COP28 الذي تستضيفه دولة الإمارات:

- تستضيف دولة الإمارات مؤتمر الأطراف COP28، في مدينة إكسبو دبي، في الفترة من 30 نوفمبر إلى 12 ديسمبر 2023. ومن المتوقع أن يشارك في المؤتمر أكثر من 70,000 شخص، بمن فيهم رؤساء دول ومسؤولون حكوميون وعدد من قادة القطاعات الصناعية الدولية وممثلي القطاع الخاص والمجتمع الأكاديمي والخبراء والشباب، والمجتمع المدني، والسكان الأصليين، والجهات الفاعلة غير الحكومية.
- بحسب بنود اتفاق باريس للمناخ، سيشهد مؤتمر الأطراف COP28 أول حصيلة عالمية لتقييم التقدم المحرز في تنفيذ أهداف الاتفاق.
- ستقود دولة الإمارات عملية لكافة الأطراف للاتفاق على خريطة طريق واضحة لتسريع التقدم من خلال تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل في قطاع الطاقة العالمي مع تطبيق نهج عدم ترك أحد خلف الزكب لضمان مشاركة واحتواء الجميع في العمل المناخي الشامل.
- تستند خطة عمل COP28 إلى أربع ركائز وهي: تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل في قطاع الطاقة، وتطوير آليات التمويل المناخي، والحفاظ على البشر وتحسين الحياة وسبل العيش، ودعم الركائز السابقة من خلال احتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.

نُبذة عن مركز المناخ للشركات الصغيرة والمتوسطة 'SME Climate Hub':

SME Climate Hub هو مبادرة من تحالف We Mean Business، ومبادرة Exponential Roadmap،

، وحملة الأمم المتحدة "السباق إلى الصفر". بالتعاون مع Normative وفريق السباق إلى الصفر في جامعة أكسفورد، ويوفر الأدوات والموارد لتمكين الشركات الصغيرة والمتوسطة الحجم من الالتزام بالعمل المناخي واتخاذ الإجراءات وقياس التقدم الذي تحرزه نحو خفض الانبعاثات بالطرق العلمية الحديثة.

حول تحالف: We Mean Business

[COP28.com](http://COP28.com)

يعمل تحالف We Mean Business Coalition مع الشركات الأكثر تأثيراً في العالم لاتخاذ إجراءات بشأن تغير المناخ. وهو عبارة عن مجموعة من سبع منظمات غير ربحية هي: BSR، وCDP، وCeres، وClimate Group، وCLG Europe، وThe B Team، وWBCSD. وتعمل هذه المجموعة معاً، على تحفيز الأعمال التجارية والسياسات لخفض الانبعاثات إلى النصف بحلول عام 2030 وتسريع التحول الشامل إلى اقتصاد يتمتع بالحياد المناخي، ولمعرفة المزيد عن التحالف، يرجى زيارة [www.wemeanbusinesscoalition.org](http://www.wemeanbusinesscoalition.org)